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آرمان ملی- محمدســیاح: کســری بودجه معضلی جدی 
برای اقتصاد ایران است و بســیاری از مصائبی که در حوزه اقتصادی 
گریبانگیر کشور شده از همین کسری نشأت گرفته است. بر همین 
اساس هم سازمان برنامه و بودجه برای تنظیم بودجه 1401 تصمیم 
گرفته تا تغییراتی را در لایحه بودجه ایجاد کند تا بلکه بتواند با کاهش 
کسری از معضلات جدی این اتفاق در اقتصاد کشور بکاهد که در این 
راستا بودجه ســال آینده با حذف 50 ردیف بودجه ای تدوین شده و 
میرکاظمی نیز با تکیه بر همین سیاســت از عدم کسری بودجه در 
سال آینده خبر داده است، ادعایی که در دولت های گذشته هم مطرح 
شد، اما در عمل آنچه پیش روی کشور قرار گرفته بودجه ای با کسری 
زیاد و متکی بر منابع درآمدی غیرواقعی و دست نیافتنی بود. در این 
میان باید به انحرافات بودجه ای هم اشاره داشت که هر سال در زمان 
بررسی بودجه در مجلس و کمیسیون های تخصصی بر لایحه بودجه 
با اعمال نفوذ و قدرت تحمیل شده است. از طرفی یکی از بزرگترین 
مشکلات تنظیم بودجه کشور شرکت های دولتی هستند که هر ساله 
خود مشــکلاتی را ایجاد می کنند از این جهت که بودجه شرکت ها 
براســاس اطلاعات و صورت های مالی غیرشــفاف بسته می شود و 
شرکت ها به دلیل بهره وری پایین و سودده نبودن نمی توانند انتظارات 
دولت در احصا مالیات و درآمدهای حاصله را برآورد کنند. به عقیده 
کارشناسان وضعیت کشور به شکلی نیست که بستن بودجه براساس 
منابع درآمدی غیرواقعی بتواند کمکی به حل معضلات کشور کند. 
وحید شقاقی شــهری، اقتصاددان در این باره به »آرمان ملی« گفت: 
همچنان شــرایط اقتصادی ایران مبهم اســت و وضعیت برجام و 
تحریم ها و صادرات نفت مشخص نشده است، این مضوعیت برآوردها 
را سخت تر می کند و به نظرم دولت سیزدهم باید لایجه سال 1401 را 
به صورت ریالی تنظیم کند و درآمدهای نفت را به عنوان بودجه کمکی 
درنظر بگیرد. او ادامه داد: به عبارتی اگر محقق شد بتواند برای توسعه 
زیرساخت ها و پروژه های در دست اجرا از آن بهره ببرد و اگر هم محقق 

نشد، بودجه به بودجه ریالی منوط شــود. پس اولین توصیه ای که 
می توان داشت این است که دولت برای اولین بار بودجه نفتی و ریالی 
را از هم منفک کند. شقاقی شــهری تصریح کرد: دومین مساله این 
است که باید تلاش شود تا شفافیت بودجه ای اتفاق بیفتد؛ همچنان 
شرکت های دولتی صورت های مالی شفافی ندارند و دولت باید آنها 
را به شفافیت ملزم کند تا ناترازی آنها مشخص شود درغیراینصورت 

برآورد واقعی درباره این شرکت ها وجود نخواهد داشت. 
 گام های روبه جلو در بودجه

این اقتصاددان دربــاره متمرکزکردن برخی از ردیف های بودجه 
ســال آینده، توضیخ داد: اینکه ســازمان برنامــه و بودجه به دنبال 
ساماندهی و حذف برخی از ردیف های بودجه است اقدام رو به جلویی 
محسوب می شــود چراکه اتلاف در هزینه های جاری بسیاری زیاد 
است و می توان بخشی از ردیف ها را هم شــفاف و هم ادغام کرد. او 
ادامه داد: اینکه گفته شــده افزایش دستمزدها مدیریت شده انجام 
می شود تا شــاهد افزایش بی حد و حســاب کارمندان نباشیم هم 
گامی   رو به جلو است؛ دلیل آن هم این است که از یک طرف حقوق و 
دســتمزدها را بیش از حد افزایش می دهیم و کسری ایجاد می شود 
و این کســری به تورم دامن می زند و باعــث از بین رفتن اثر افزایش 
حقوق ها می شود. شقاقی شهری اضافه کرد: نکته مهم این است که 
دولت در بودجه ســال آینده باید منابع درآمدی خود را واقعی کند؛ 
استفاده از واژه هایی نظیر فروش اموال در بودجه برای تامین درآمدها 
شاید چشم نواز باشد ولی در اجرا به این راحتی نیست. این اقدامات نیاز 
به نهادسازی و ساختارسازی و وضع قوانین و مقررات مشخص دارد و 
در زمان کوتاهی هم به نتیجه نخواهد رسید. وی تصریح کرد: حتی در 
حوزه های مالیاتی هم نباید خوشبینانه عمل کنیم؛ به عنوان مثال در 
بحث مالیات بر عایدی سرمایه نیازمند زیرساخت های نهادی و قانونی 
و اطلاعاتی است و به راحتی این نهادها به وجود نخواهد آمد بنابراین 
دولت باید در خوشبینی بستن منابع درآمدی محتاطانه عمل کند 

چراکه ماحصل آن کسری بودجه خواهد بود. 
 عدم شفافیت مالی، معضل بودجه

این اقتصاددان در واکنش به این موضوع که در بودجه شرکت های 
دولتی سودده درنظر گرفته شده و برهمین اساس هم سطح مالیات 
آنها را افزایش داده اند، با توجه به اینکه شــرکت های دولتی سودده 
نبوده و بهره وری پایین آنها، خوشــبینانه برخوردکــردن با اعداد و 
ارقام این شرکت ها چه نتیجه ای خواهد داشت؛ توضیح داد: واقعیت 
این است صورت های مالی شــرکت های دولتی شفاف نیست و این 
موضوع مدیریت بودجه ریزی را هم سخت می کند. گاها شرکت های 
دولتی صورت های مالی خود را دستکاری می کنند یا تجدید دارایی 
صورت نگرفته اســت. بدین معنا که ممکن اســت شــرکت دولتی 
زمین یا تجهیزاتی داشته باشد که در دارایی ها مطرح نشده باشد. او 
تاکیدکرد: تنظیم بودجه براساس سودآوری شرکت های دولتی کار 
سختی خواهد بود. باید بعداز مشخص شدن واقعی سوددهی شرکت ها 
مالیات بر سوددهی آنها تنظیم شود. درغیراینصورت این اتفاق مانند 
برآوردهایی خواهد بود که منحرف شده و ما را به نتیجه نخواهد رساند 

چون برآورد درستی صورت نگرفته است. 
 انحراف از بودجه با منابع غیرواقعی

شقاقی شهری درباره انحرافات بودجه ای گفت: اگر بودجه دلاری 
و ریالی از هم جدا شود بودجه ریالی شــامل مولدسازی دارایی های 
دولت، انتشار اوراق، فروش اموال شرکت های دولتی و مالیات خواهد 
بود. در این زمان تا حدودی می تــوان واقع بینانه با هزینه ها برخورد 
کرد. وقتی نفت و فروش و مولدسازی دارایی ها دولت بیش از اندازه 
حساب می شود نمی توان درآمدها را واقع بینانه تنظیم کنیم درحالیکه 
هزینه ها انباشت می شود. ماحصل آن این است که وقتی درآمدها با 
هزینه ها همخوانی نداشته باشد با کسری بودجه مواجه خواهیم شد. 
این اقتصاددان افزود: اگر دولت به دنبال این است که در سال آینده 
کسری بودجه نداشته باشد یا آن را کاهش دهد، به نظرم باید دو مولفه 
مهم را درنظر داشته باشد که یکی مالیات و دیگری فروش اوراق است. 
در همه این موضوعات دولت باید محتاطانه ورود کند چراکه همگی 
به شرایط اقتصادی وابسته هســتند. اگر منابع درآمدی واقع گرایانه 
تنظیم شود هزینه ها هم می تواند مبتنی بر درآمدهای واقعی، واقعی 
تنظیم شود. او ادامه داد: با توجه به شرایط اقتصادی بخش درآمدی 
باید واقع بینانه و حتی بدبینانه تنظیم شود. تاکنون بخش درآمدی 
خوشبینانه تنظیم می شده و دولت ســیزدهم این راه را دوباره طی 
نکند.  کســری بودجه و انحراف آن از موضوعات اساسی در تنظیم و 
مدیریت بودجه ریزی  1401 است، هرچند که در حال حاضر ادعا این 
است که این بودجه بدون کسری و تمرکز ردیف ها تنظیم شده، اما 
باید دید که آیا در واقعیت و زمان انتشار لایحه بودجه چنین اتفاقی 
رخ داده است یا نه. قطعا حذف بســیاری از ردیف های بودجه سال 
آینده که مشمول نهادهای غیرمولد و صرفا مصرف کننده می شود و 
کاهش هزینه های اضافه و واقع گرایانه برخوردکردن با منابع درآمدی 

مهمترین مواردی است که باید مورد توجه قرار بگیرند.

آرمان ملی: نامه وزیر اقتنصاد به معــاون رئیس جمهور و 
رئیس سازمان اموراستخدامی  کشور مبنی بر درخواست افزایش 
پرداختی به کارکنان این وزارتخانه با واکنش های زیادی مواجه 
شده است. درواقع »احسان خاندوزی« اگرچه دلیل این نامه را 
عدم پرداخت های غیرشفاف به کارکنان در سال های گذشته و 
شکل گیری به بی عدالتی در پرداخت مدیران و کارکنان عنوان 
کرده؛ اما آنچه در این بین و با وجود تاکید چند بارها دولت به ویژه 
خود خاندوزی حائز اهمیت است جلوگیری از هرگونه افزایش بار 
مالی بر دولت برای کنترل رشد نقدینگی و افزایش تورم بوده که 
حتی همسان سازی حقوق بازنشستگان نیز تحت الشعاع آن قرار 
گرفت و در این راستا پس از مدت ها دستگاه های دولتی مکلف 
به درج اطلاعات پرداختی حقوق کارکنان خود در سامانه پاکنا 
شدند. حال در این درخواســت وزیر اقتصاد در حالیکه تاکید 
کرده این وزارتخانه فرماندهی اقتصادی و مالی کشور در شرایط 
تحریم است که به نظر می رسد به نوعی نشان می دهد وزیر برای 
این وظیفه مطالبات بیشتری را تقاضا دارد اما حتی در صورتیکه 
براساس قانون و برای هماهنگی حقوق کارکنان باشد در شرایط 
کنونی فاقد توجیه بوده و به گفته کارشناســان به شکل گیری 
مسابقه ای برای افزایش حقوق دستگاه ها منجر خواهد شد که  
با سیاست های دولت در مهار تورم در تضاد است. از سوی دیگر 
رئیس سازمان برنامه و بودجه نیز باردیگر مهمترین دستاورد 
خود در چند ماه اخیر را عدم اســتقراض از بانک مرکزی عنوان 
کرده به گونه ای که افت 3.5 درصدی تورم آبانماه را نتیجه این 
سیاست دانسته است البته فارغ از انتقاداتی که نسبتا به ادعای 
میرکاظمی  در خصوص عدم استقراض مطرح است اما حتی در 
صورتیکه این ادعا را بپذیریم بازهم از وزیر اقتصاد انتظار نمی رود 
تا با درخواســت افزایش پرداختی کارکنان احتمالا دستاورد 

ضدتورمی  تیم اقتصادی دولت را تحت الشعاع قرار دهد.
 2 پیشنهاد »خاندوزی« 

براســاس این گزارش، بررســی ها نشــان می دهد احسان 
خاندوزی وزیر امور اقتصــادی و دارایی در نامــه ای از »میثم 
لطیفی« معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان اداری استخدامی  

کشور درخواست کرده اســت حقوق کارکنان وزارت اقتصاد و 
ادارات وابســته افزایش یابد. این نامه که با واکنش های زیادی 
همراه شــد در آن به نقش ویژه وزارت اقتصاد و امور دارایی در 
فرماندهی اقتصادی و مالی کشــور به ویژه در شرایط اقتصادی 
فعلی برای گذر از تحریم ها اشاره شده است. براساس این نامه، 
وزیر اقتصاد به پایین بودن رتبه بنــدی و احکام ریالی کارکنان 
وزارت امور اقتصادی و دارایی در مقایســه با سایر دستگاه های 
مشمول قانون مدیریت خدمات کشوری اشاره و پیشنهاد افزایش 
برخی ردیف های احکام حقوق کارکنان آن وزارت خانه همچون،  
افزایش فوق العاده ویژه موضوع بند )10( ماده ۶۸ قانون خدمات 
مدیریت کشوری تا سقف تعیین شده )50 درصد( برای مشاغل 
مجموعه وزارت امور اقتصادی و دارایی شامل ستاد و واحدهای 
تابعه آن و همچنین  تسری برقراری فوق العاده خاص به مجموعه 
وزارت امور اقتصادی و دارایی شامل ســتاد و واحدهای تابعه و 
وابسته آن مشابه برخی سازمان ها و دستگاه های اجرائی دیگر 
)سازمان پزشکی قانونی، سازمان انتقال خون و …( را داده است.

  تــاش بــرای پرداخــت عادلانــه حقــوق 
پس از انتشار این نامه و انتقاداتی که نسبت به اقدام خاندوزی 
آن هم در شرایطی که تمامی  درخواســته های افزایش حقوق 
و همسان سازی ها تحت الشعاع نقشــه راه و سیاست های مهار 
تورمی  تیم اقتصادی دولــت قرار گرفته وزیر اقتصاد نســبت 
به دلایل این درخواست توضیح داده و می گوید: متاسفانه یکی 
از مشکلاتی که از سال های قبل در روال اقتصادی کشور وجود 
داشت، پرداخت های غیرشفاف به کارکنان بوده که علاوه بر وجود 
بی عدالتی در پرداخت میان مدیران و کارکنان یک دستگاه، نبود 
شفافیت در پرداخت را میان دستگاه ها هم موجب می شد. وزیر 
اقتصاد افزود: در تفاهمی  که وزارت اقتصاد با ســازمان برنامه و 
بودجه داشت مقرر شد تلاش شود تا همه پرداخت ها در فیش 
حقوقی، شفاف و از محل خزانه و به صورت عادلانه صورت پذیرد 
و همه دریافت های خارج از فیش از محل درآمدهای اختصاصی 
دستگاه ها هم به داخل فیش منتقل شود تا قابلیت شفاف شدن و 
نظارت پیدا کند. وی بیان داشت: به این ترتیب سایر دستگاه هایی 

که در این باره اســتنکاف می کردند و یا اینکه اطلاعات حقوقی 
کارکنان و کارمندان را در ســامانه پاکنا وارد نمی کنند باید تا 
پایان امسال و یا حداکثر از سال 1401 به این امر اقدام کنند که 
به نفع کارکنان هم خواهد بود. خاندوزی افزود: در نامه ای که به 
سازمان امور اداری و استخدامی  ارسال کردیم قید شده که با این 
اقدام مجموع دریافتی کارکنان کم نمی شــود بلکه پرداخت ها 
در قالب فیش و به صورت عادلانه خواهد بــود ضمن اینکه اگر 
افزایشــی هم اتفاق می افتد افزایش در دریافت نیست بلکه در 
حکم حقوقی ایــن افزایش قید می شــود. وی اضافه کرد: برای 
اعمال کردن این افزایش ها در فیش حقوقی، باید مجوز سازمان 
اموراداری و استخدامی  را داشته باشیم تا بتوانیم برای سقف تا 50 
درصد فوق العاده را اعمال کنیم که البته این اقدام بارمالی ندارد 
بلکه از منابع داخلی دستگاه ها تامین می شود و شفافیت حقوق 
و دستمزدها را در پی دارد. البته سایر دستگاه هایی که هم اکنون 
از محل درآمدهای اختصاصی خود پرداخت ها را انجام می دهند 
که قابل نظارت هم نیســت فقط تا پایان امسال مهلت دارند که 
این رویه را اصلاح کنند یعنی از سال 1401 همه دستگاه ها باید 
پرداخت های خود را در قالب فیش حقوقــی انجام دهند. وزیر 
اقتصاداظهارکرد: افزایش ها بر این اســاس 35 تا 50 درصد آن 
هم در داخل حکم حقوقی اعمال می شود بدون اینکه یک ریال 
بار مالی بر دست دولت بگذارد ضمن اینکه موجب می شود همه 

پرداخت ها یکجا و از محل خزانه داری کل اعمال شود.
 مسابقه افزایش حقوق 

 به رغم توضیحات خاندوزی اما همچنان این نامه با حواشی 
همراه بوده به طوری که علی جدی عضو کمیســیون صنایع و 
معادن مجلــس در این رابطه می گوید: هنــوز متن این نامه را 
ندیده ام ولی قطعا ایشــان نمی تواند در این وضعیت اقتصادی 
چنین درخواستی داشته باشد؛ افزایش حقوق در این حجم با 
چه عنوانی قابل قبول است؟ وی در خصوص واکنش احتمالی 
مجلس پس از اعلام این خبر افزود: قطعا در شرایطی که وجود 
دارد، با چنین اقدامی  یک مســابقه برای افزایش حقوق شکل 
خواهد گرفت که اصلا منطقی نخواهد بود. اگر این امر اجرائی 
شود، قطعا افزایش حقوق به باقی وزارتخانه ها نیز کشیده خواهد 
شــد و نمی توان تبعات آن را کنترل کرد. وی ادامه داد: قطعا 
واکنش مجلس به این اتفاق محکم خواهــد بود. چرا که خود 
دولت دائم در مجلس اعلام می کند کســری بودجه داریم. لذا 
مجلس قطعا موضع محکمی  خواهد گرفــت و به این موضوع 

ورود خواهد کرد.

در پی نامه وزیر اقتصاد برای افزایش پرداختی به کارکنان وزارتخانه:

افزايش حقوق؛ اول از وزارت اقتصاد؟
  »خاندوزی« دومینوی افزایش  حقوق را پایه گذاری می کند!

دستاوردهای سفر یک روزه معاون اقتصادی رئیس جمهور

آرزوی حل مشکلات!
آرمان ملی: معاون اقتصادی رئیس جمهور در صحبت هایی 
درباره معضلات اقتصادی ابزار امیدواری کرده که ان شاءا... سال 
آینده مشکلات برطرف شــود و مردم بتوانند روزهای بهتری 
داشته باشند، اما محســن رضایی برخلاف همه ادعاهایی که 
پیش از انتخابات درباره حل معضلات اقتصادی داشته در سمت 
معاون اقتصادی رئیس جمهور خیلی هــم موفق نبوده و بعداز 
سه ماه سکوت، حالا با سفر و سرکشــی به بخش های مختلف 
نسخه برای حل معضلات اقتصادی می پیچند و آرزوی بهبودی 
می کند! البته هنوز فراموش نکرده ایم که آقای محسن رضایی 
در ایام انتخابات وعده پرداخت یارانه 400 هزار تومانی را به مردم 
می داد و راه های تامنی منابع آن را هم بسیار سهل عنوان کرده 
بود فقط معلوم نیســت چرا الان که به عنوان معاون اقتصادی 
دولت سکان را به دست گرفته سیاست های خود را برای بهبود 
وضعیت معیشتی مردم به اجرا نمی گذارد و اتفاقا با رویکرد وزیر 
اقتصاد برای حذف ارز ترجیحــی و  افزایش قیمت حامل های 
انرژی همسو شده و تنها آرزوی حل مشکلات را دارد اما  آقای 
رضایی  اگر قرار بود مشــکلات اقتصادی با آرزو و دعا برطرف 
شود که ایران گلستان بود. محســن رضایی، معاون اقتصادی 
رئیس جمهور پنجشنبه شب پس از نشست شورای برنامه ریزی 
و توسعه اســتان هرمزگان در جمع بندی خود از این سفر یک 
روزه گفت: امیدواریم همه کمک کنند که مساله معیشت مردم 
و محرومیت هایی که در هرمزگان و اســتان های دیگر هست، 
هرچه زودتر برطرف شد و ســال آینده شاهد اتفاق های خوبی 
برای کشور باشیم. او با اشاره به بازدید از اسکله و انبارهای بندر 
شهیدرجایی اظهارکرد: »هدف ما در دولت سیزدهم این است 
که حمل کالا را یکســره کرده تا کالاها به صورت مســتقیم از 
کشتی تخلیه و بر روی وسیله حمل کننده قرار گیرد و به مقصد 
استان ها ارسال شــود. باید اطلاعات کشتی ها بلافاصله قبل از 
رسیدن به بندرگاه ثبت و وارد سامانه شود و به محض اینکه وارد 
بندرگاه شد با کمترین توقف بارها تخلیه و از طریق ریل و ماشین 
اقلام به دست مردم برسد.« اما ایشان نگفتند که این کار با وجود 
تخلفات گسترده در گمرکات کشور به ویژه در حوزه کالاهایی 
نظیر نهاده ها که به گفته برخی از نماینــدگان مجلس قبل از 
تحویل محموله ها بخشی از آن در کامیون ها بارگیری می شود 

چگونه باید شناسایی و برخورد شود! 
 جبران عقب ماندگی با کدام سیاست؟

آقای معاون اقتصادی رئیس جمهــور در ادامه بازدیدهای 
خود به پالایشگاه نفت ستاره خلیج فارس رفت و در آنجا گفت: 
»هدف احداث پالایشگاه جلوگیری از صادرات مواد خام و تبدیل 
آن به فرآورده های با ارزش تر اســت که امروز شاهد تحقق این 
مساله با استفاده از دانش متخصصان داخلی هستیم.« اما ایشان 
درباره عقب ماندگی پالایشگاه هابا وجود دانش و تخصص حرف 
نزد؛ نگفت که چرا تجهیــزات و تکنولوژی های بروز جهان وارد 
پالایشگاه ها نشده و بهره وری آنها هنوز به نسبت جهانی پایین 
است! همچنین معاون اقتصادی رئیس جمهور در خصوص اینکه 
آیا دولت قصد دارد تا با سرمایه گذاری در پتروپالایشگاه ها  زمینه 
رشــد صادرات و افزایش درآمدهای ارزی را ارتقا دهد سخنی 
نگفت اساســا در این زمینه رویکرد دولت همچنان مشــخص 
نیست. آقای محسن رضای در همین ســفر بیان کرد: »دولت 
توجه جدی بــه تقویت کارآفرینان و فعــالان اقتصادی دارد و 
عقب ماندگی تاریخی ایران را در بحــث اقتصاد رفع می کند.« 
ایشان شــاید از ذوق زدگی حضور در ســمت معاون اقتصادی 
رئیس جمهور اســت که یادش رفته حداقل 30 سال در مسند 
دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام حضور داشته و همیشه هم 
شاهد مشکلات اقتصادی در کشــور بوده و در چندین دوره ای 
هم که در انتخابات ریاست جمهوری شرکت کرده به مشکلات 
کشــور آگاهی دارد، ولی هیچگاه به عنوان مسئولی دلسوز نه 
برنامه ای برای بهبودی وضعیت داشته و نه تلنگری به دولت ها 
برای اصلاح وضعیت زده است. اینکه دولت سیزدهم را سوپرمن 
کشور می داند باید دلیلی موجه داشته باشد ولی فصل انتخابات 
گذشته و روشــنگری در این باره هم الزامی  برای ایشان ندارد! 
معاون اقتصادی رئیس جمهور در بخش دیگری از صحبت هایش 
در این سفر گریزی هم به وضعی بازار سرمایه زد و اظهارکرد که 
»وزارت اقتصاد و دارایی مسئول حل مشکل سهام داران و رونق 
بورس شده است. برنامه های دولت دخیل کردن سهامداران خرد 
در مدیریت بورس است.« متاسفانه بورس با همین دستکاری ها 
و دخالت های دولت ها بود که زمین خورد و حالا هم روی زمین 
کشیده می شود، اگر آقامحسن خواستار بهبود وضعیت بورس 
است بهتر این اســت که کمکی برای برداشتن دست دولت از 
روی سر بورس می کرد! خود وزارت اقتصاد هم نمی داند که باید 
با این وضعیتی که برای بازار سرمایه ساخته اند چه کند؛ صرفا 
دخیل کردن سهامداران خرد در مدیریت بورس کافی نیست. 
محسن رضایی در این سفر پربرکت با اشاره به اینکه »واردات و 
صادرات 50 درصد کالاهای غیرنفتی از طریق بنادر مستقر در 
هرمزگان صورت می گیرد، گفت: »برنامه ریزی ها برای توسعه 
و گسترش بندر شــهیدرجایی در حال انجام است.« رضایی با 
اشاره به مشکلات اموال تملیکی خاطرنشان کرد: »نزدیک به ۹ 
هزار کانتینر به وزن تقریبی 100 هزار تن کالا در این بندر دپو 
است. از این مشکلات در بنادر و مبادی ورودی کشور وجود دارد. 
زنجیره تولید ثروت و درآمد و معیشت مردم بیش از آنکه از خارج 
در محاصره باشد از داخل با تحریم های داخلی و اقتصادی مواجه 
هستیم.« شاید این را هم باید به معاون اقتصادی رئیس جمهور 
گوشزد کرد که اگر مشــکلی در ترخیص کالاهای بنادر وجود 
دارد نتیجه سال ها قانون گذاری ها و بند و تبصرهایی است که 
بنابه دلایلی نظیر اعمال نفوذها اضافه شــده است. این مشکل 
گمرکات کشور است و حل آن هم با دســتور اتفاق نمی افتد!  
رضایی همچنین گفته است که »در زنجیره تولید ثروت و رفاه و 
معیشت مردم که شامل سرمایه گذاری، تولید و ثروت است در هر 
سه با مشکل روبه رو هستیم. به دنبال حل مشکل سرمایه گذاری، 
تولید و ثروت هستیم. درآمد، اشتغال و ثروت مردم در گرو حل 
مشکلات اقتصادی است. این گره ها در تهران باز نمی شود و باید 
شهر به شهر و استان به استان برویم و آنچه بر روی زمین مانده 
و برای مردم، سرمایه گذار و کارآفرین مشکل ساز شده برای آن 
چاره اندیشی کرد. تحریم های داخلی را باید برداریم.« سرجمع 
همه این اظهارات ریشه در سیاستگذاری ها و عدم توجه به پیش 
نیازهای گشایش اقتصادی در کشور دارد که همانا برداشته شدن 
تحریم هایی است در نتیجه رفتارهای تنش زای مسئولان کشور 
در سال های مختلف شکل گرفته است! بهای مشکلات امروز را 

مردم می دهند.

گزارش

بــازار
خودروارزسکه و طا

186.000.000کوییک 341.000.000Rدنا28.808دلار آمریکا12.300.000سکه امامی

335.000.000شاهین279.000.000پژو پارس32.337یورو12.600.000سکه بهار آزادی

288.000.000وانت زامیاد )آپشنال(259.000.000پژو 206 تیپ 38.6962پوند انگلیس6.520.000نیم سکه

177.000.000ساینا256.000.000رانا پاس7844درهم امارات3.750.000ربع سکه

245.000.000سمند 168.000.000LXسایپا 2440111لیر ترکیه2.250.000سکه گرمی

279.000.000پژو 167.000.000SLX 405تیبا23.120دلار کانادا1.249.590هر گرم طای 18 عیار

قیمت در بازار آزاد )به تومان(

صنــعت
 معاون وزیر صمت 

و رئیس هیات عامل ایدرو:
 لوله گستر اسفراین رکورد 

تولید خود را شکست
آرمان ملی: لوله گستر اســفراین در ماه 
گذشته توانست با تولید چهار هزار و ۶00 تن 
در یک ماه، رکورد تولید خودش را بشــکند. 
معاون وزیر صمــت و رئیس هیات عامل ایدرو 
در بازدید از مجتمع لوله گســتر اســفراین با 
قدردانی از عملکرد کارکنان و مدیریت شرکت 
لوله گســتر گفت: کارکنان ایــن مجموعه در 
شــرایطی که با تحریم و محدودیت ها دست و 
پنجه نرم می کنیم، توانســتند با تولید چهار 
هزار و ۶00 تن در ماه گذشته، رکورد مناسبی را 
رقم بزنند. محسن صالحی نیا روند توسعه ای و 
رو به جلو لوله گستر اسفراین به ویژه در 1۸ماه 
اخیر را قابل تامل دانســت و ایــن موفقیت را 
محصول برنامه ریزی و پشتیبانی مستمر ایدرو 
و مدیریت اجرائی دقیق شرکت در کنار تلاش 
و همبستگی مثال زدنی کارگران سختکوش 
دانست و افزود: سیاســت های محوری دولت 
به ویژه وزارت صمت این اســت که با توسعه 
تولیدات، کیفی سازی و اقتصادی کردن تولید، 
به تدریج امکان عرضــه و رقابت در عرصه بین 
المللی را داشــته باشــیم. مدیرعامل سازمان 
گســترش و نوســازی صنایع ایران )ایدرو( با 
اشاره تلاش های صورت گرفته جهت توسعه ، 
بهسازی و نو سازی خطوط تولید مجتمع لوله 
گستر اسفراین گفت : با این اقدامات می توانیم 
شرایط بهتری را برای تولید و صادرات فراهم 
کنیم. صالحی نیا با اشاره به شعار سال گفت: به 
منظور مانع زدایی ها در نظر داریم زنجیره تامین 
را به گونــه ای هماهنگ کنیم کــه با تولیدات 
خودمان بتوانیــم نیازهای بخــش صنعت و 
نیازهای کالاهای نهایی را پوشــش دهیم. وی 
اضافه کرد: شــرکت نفت به صورت مستمر به 
این لوله ها نیاز دارد و براساس قرارداد تولید و 
عرضه بدون هیچ گونه مشکلی انجام می شود. 
شرکت لوله گستر اسفراین تنها تولید کننده 
لوله های فولادی بدون درز جریانی و جداری 
مورد نیاز صنعت نفت در منطقه و از معتبرترین 
شرکت های تامین کالای نفت ایران است که 
یکی از مجموعه های تابعه ایدرو است. در این 
بازدید همچنین علی نبوی دستیار ویژه وزیر، 
محمد نوری امیــری معاون نوســازی و بهره 
برداری ایدرو، الیاسی مدیرحراســت و مدیران 

ایدرو و مدیران مرتبط استانی حضور داشتند.

 با افت ارزش معامات نسبت 
به هفته ماقبل 

شاخص عقب گرد کرد
آرمان ملی: بازارسرمایه در هفته گذشته 
و در حالیکه توانســته بود در اواســط هفته با 
صعود نسبتا قابل ملاحظه ای قله 1.4 میلیون 
واحدی خــود را پس بگیرد، اما تحت الشــعاع 
تداوم ابهامات و البته فروش اوراق بدهی دولت 
روند نزولی به خود گرفت و با عقب گرد دوباره به 
کانال یک میلیون 300 هزار واحدی بازگشت. 
در این رابطه بررسی ها نشــان می دهد ارزش 
معاملات بازار در هفته گذشته نسبت به هفته 
ماقبل خود کاهش 1۸.3 درصــدی را تجربه 
کرده است که این میزان افت معاملات سیگنالی 
خوبی را بــرای آینده بازار متصــور نمی کند. 
براســاس این گزارش بررســی معاملات بازار 
بورس در هفته ای که گذشت نشان می دهد که 
ارزش کل معاملات این بــازار با 1۸.03 درصد 
کاهش از ۲۸3 هزار و ۹5 میلیارد ریال در هفته 
گذشته به ۲3۲ هزار و 5۲ میلیارد ریال در هفته 
جاری رسیده اســت. حجم کل معاملات این 
بازار نیز با ۸.۲0 درصد کاهش از ۲۹ هزار و 5۶5 
میلیون سهم در هفته گذشــته به ۲۷ هزار و 
14۲ میلیون سهم در هفته جاری رسید .ارزش 
معاملات در بازار اول ســهام بــا 1.۷4 درصد 
کاهــش از 10۶هزار و ۲۶۹ میلیــارد ریال در 
هفته گذشته به 104 هزار و 4۲0 میلیارد ریال 
در هفته جاری رسیده است. این در حالی است 
که ارزش معاملات در بازار دوم ســهام روندی 
صعودی داشت و با 4.03درصد افزایش از ۶5 
هزار و ۹۲4 میلیارد ریال در هفته گذشــته تا 
۶۸ هزار و 5۸4 میلیارد ریــال در هفته جاری 
صعود کرد. روند ارزش معاملات در بازار بدهی 
منفی بود و با ۶۸.۸۶ درصــد کاهش از 30 هزار 
و 41۶ میلیارد ریال درهفته گذشــته به رقم ۹ 
هزار و 4۷0 میلیارد ریال در هفته جاری رسید. 
این در حالی اســت که ارزش معاملات در بازار 
مشــتقه توانســت با 100.۸5 درصد افزایش از 
15۶ میلیارد ریال به 313 میلیارد ریال برســد. 
بر این اســاس ارزش معاملات در صندوق های 
ســرمایه گذاری قابل معامله بــا 3۸.۶۷ درصد 
کاهش از ۸0 هزار و 330 میلیارد ریال در هفته 
گذشته به 4۹ هزار و ۲۶5 میلیارد ریال در هفته 
جاری رسید. شاخص کل بورس در هفته ای که 
گذشت روندی نزولی داشت به طوری که با 1.1۸ 
درصد کاهش از یک میلیون و 410 هزار واحد در 
هفته گذشــته به یک میلیون و 3۹4 هزار واحد 
در هفته جاری رسید. شــاخص کل با معیار هم 
وزن هم با 0.۸5 صدم درصد کاهش از 3۸۶ هزار 
و ۷۶5 واحد در هفته گذشته تا رقم 3۸3 هزار و 
4۷0 واحد در هفته جاری کاهش یافت. گفتنی 
است در در هفته ای که گذشت هتل و رستوران، 
ماشین آلات و تجهیزات، مخابرات، پیمانکاری 
صنعتی، رایانه، وسایل ارتباطی، استخراج نفت، 
گاز جز اکتشافات، خودرو و قطعات، محصولات 
فلزی، سایر واسطه گری های مالی، چندرشته ای 
صنعتی، اطلاعــات و ارتباطات، قند و شــکر و 
دستگاه های برقی جزو صنایع مثبت بازار بودند.

بازارسرمایه

»آرمان ملی« از حذف 50 ردیف بودجه 1401 گزارش می کند:

»حذف رديف« از بودجه بيمار، برای جبران كسری
   حذف ردیف هم پیمانه بودجه را پر نمی کند؟!   بودجه بیمار با نسخه حذف ردیف احیا نمی شود

 


